
TMT 63. évf. 2016. 10. sz. 

411 

cikk-klikk után automatikusan kifizetés történik az 
adott téma jogtulajdonosának. 
 
– Mi lesz abban az esetben, ha egy nem profitala-
pú blog, amelyet amúgy is kevesen olvasnak, sze-
retne megosztani valamit? Nekik kell-e fizetni a 
tartalommegosztásért, vagy csak a nagyobb por-
táloknak, illetve azoknak, amelyek bármiféle anya-
gi hasznot húznak a megosztásból? 
 
– Az alapszabály az, ha valaki egy jogvédett anya-
got – nem egy rövid kivonatot, hanem egy terje-
delmes, komoly munkát – akar egy az egyben 
átvenni, akkor erre engedélyt kell kérni a tulajdo-
nostól is. Ezen az új szabályok sem fognak változ-
tatni. Mi csak azokat a feltételeket akarjuk megte-
remteni, amelyek segítségével a kisebb kiadók 
könnyebben tudnak ilyen ügyekben tárgyalni az 
online piac nagyobb szereplőivel. De bizonyos 
értelemben lesznek kivételek, s különbséget te-
szünk a tudományos, oktatási, illetve a profit célú 
felhasználások között. 
 
– Ha minden a megfelelő ütemben halad, mikor 
léphetnek életbe az új szabályok? 
 
– Amilyen gyorsan csak lehet. Tisztában vagyunk 
vele, hogy a digitális világ egyre jobban behálóz 
minket, épp ezért nem vesztegetjük az időnket. 
 
Kivételek 
 
Noha talán annyira nem látványos, de legalább 
ilyen fontos az a bizottsági keretrendszer, amely a 
különféle, elvileg jogvédett tartalmak felhasználá-
sával kapcsolatos kivételekre vonatkozik majd. 
Andrus Ansip ennek kapcsán lapunknak arról be-
szélt, az oktatási célokra való használat esetén 
nem kell kérni a jogtulajdonos közvetlen engedé-
lyét, hanem – ahogy az most az idézetek és a 
kizárólag személyes letöltés, egyedi másolat ese-
tében már működik – az adott intézmény, illetve 
akár személy, elsősorban kutatók külön engedély 
nélkül megtehesse. Az erre vonatkozó szabályokat 
bele fogják építeni az új szellemi javakra vonatko-
zó direktívába. A 2005 és 2014 között miniszterel-
nökként szolgáló észt politikus azt is leszögezte, 
nagyon szeretnék, ha a kutatók tudományos kuta-
tásaikhoz az EU-n belül úgynevezett szöveg- és 
adatbányász technológiákat is használhatnának. 
Erre az egyre növekvő adatmennyiség miatt lenne 
szükség, ezzel ugyanis gyorsabban és könnyeb-
ben lehetne nagy adathalmazokat feldolgozni. 
Jelenleg ugyanis évente 8-9 százalékkal bővül a 
digitális tudományos publikációk száma, s a mun-

ka felgyorsítása érdekében – Brüsszel szerint – 
szükség lenne ilyen technológiák alkalmazására. 
 
A Bizottság hasonlóan kivételezne a kulturális 
javak megőrzése céljából történő tartalomfel-
használás esetében is. Főleg, mert ezek digitalizá-
lásával ezen javakhoz az uniós állampolgárok is 
hozzáférhetnek az interneten. A bizottsági alelnök 
arra is felhívta a figyelmet, hogy hasonló kivételek-
re már van egyezmény, a 2013. június 27-én elfo-
gadott, az ENSZ szellemi javakkal foglalkozó szer-
vezete által jegyzett marrakeshi egyezmény pél-
dául a látássérültek számára ad hozzáférést a 
különféle jogdíjvédett tartalmak személyes fel-
használásához. (B. R.) 
 
Ennek a cikknek a nyomtatott változata a Magyar 
Nemzetben jelent meg. A megjelenés időpontja: 
2016. 10. 04. 
 
/Forrás: http://mno.hu/grund/nekimegy-a-netes-
oriasoknak-az-eu-1364602/ 

 
(F. Iné) 

 
Európai tanácskozást tartanak az 
internet szerepéről 
 
Az internet-hozzáférésről tanácskoznak az európai 
elektronikus hírközlési szabályozók. 
 
Az elektronikus hírközlésre vonatkozó keretszabá-
lyozás aktuális felülvizsgálata, valamint az Európai 
Elektronikus Hírközlési Szabályozók Testületének 
(BEREC) jövő évi munkaprogramja lesz a fő témá-
ja a szervezet 4. érdekképviseleti fórumának, az 
október 17-i brüsszeli rendezvényen az internet-
hozzáférés elősegítéséről és a digitális gazdaság 
fejlődéséről is tárgyalnak a résztvevők, köztük a 
Nemzeti Média- és Hírközlési Hatóság. 
 
Közleményében a BEREC hangsúlyozta: kiemel-
ten fontos, hogy minden európai polgár internet-
kapcsolathoz jusson. A gyorsan változó végfel-
használói igények kielégítésére új hálózatokat kell 
telepíteni, növelni kell a szolgáltatói beruházásokat 
és bővíteni az innovatív szolgáltatásokat. Az egyik 
kerekasztal-beszélgetésen azt elemzik, hogy a 
szabályozás milyen módon könnyítheti meg ezek 
megvalósítását − közölték. 
 
A digitális gazdaság fejlesztése szintén kiemelt 
téma, a gyorsan változó környezetnek nemcsak 
számos innovatív megoldás, új szereplő és új 
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szolgáltatás köszönhető, nőnek a szabályozási 
nehézségek is. A főbb ágazati fejlesztésekkel 
együtt erről is beszélnek a szakértők egy másik 
kerekasztal-beszélgetésen. A résztvevők megvitat-
ják a BEREC 2017. évi munkaprogramját is, amely 
főként az összekapcsoltság kihívásaira, a nyílt 
internet témájára és a szabályozási keret felülvizs-
gálatára összpontosít. 
 
/Forrás: https://sg.hu/cikkek/121768/europai-
tanacskozast-tartanak-az-internet-szereperol / 

 
(Válogatta: B. Bné) 

 
Bevezetik a Matlab szoftvert az 
Óbudai Egyetemen 
 
Az országban elsőként az Óbudai Egyetemen 
bevezetik a Matlab nevű mérnöki és matematikai 
szoftvert, amelyet ősztől az intézmény oktatói és 
hallgatói is használhatnak. 
 
A Matlab (matrix laboratory) a világ 25 legjobb egye-
teme közül 24-ben teljes körűen használt rendszer, 
amely a matematikai, mérnöki és gazdasági tárgyak 
oktatásához, valamint kutatáshoz használható. 
Alkalmazásával a hagyományos programozási 
nyelvekhez képest egyszerűbben és gyorsabban 
oldhatóak meg matematikai és műszaki problémák 
− közölte a felsőoktatási intézmény az MTI-vel. 
Mérnökök és kutatók milliói számára mind az ipar-
ban, mind az akadémiai szektorban a Matlab a 
számítások nyelve − áll a közleményben. 
 
Az Óbudai Egyetem hozzátette, egy évre vásárolta 
meg a licencet csaknem nyolcmillió forintért úgy, 
hogy a rendszert az oktatók és a hallgatók is 

használhatják. Az intézmény vezetésének célja, 
hogy jövőre a nemzetközi trendeket követve még 
hatékonyabban, az egyes tananyagokba is beépít-
sék a szoftver használatát. 
 
/Forrás: https://sg.hu/cikkek/121848/bevezetik-a-
matlab-szoftvert-az-obudai-egyetemen/ 

 
(Válogatta: B. Bné) 

 
Grecsó Krisztián: Magyarország 
egyik legjelentősebb archívumát 
állították le 
 
Az író felhívta rá a figyelmet, hogy a tegnapi 
válogatott meccs miatt még éjjel is dolgoztak a 
Népszabadság szerkeszt őségében, ezért pár 
óra alatt zavarhatták le a leállást.  
 
Grecsó Krisztián a következőket írta Facebook-
oldalán a Népszabadság bezárásának hírére rea-
gálva: "A mai, utolsó Népszabadság sportrovatá-
ban ott van Hegyi Iván elemzése a tegnap esti 
meccsről. Vagyis éjjel még bent voltak a kollégák, 
tördeltek. Éjjel, ezek szerint, körülbelül 11 óra után 
szorgos kezek törölték a postafiókokat, köztük 
politikai és kultúrtörténeti leveleket, leállították a 
szervereket, vele Magyarország egyik legjelentő-
sebb archívumát, átkódolták a beléptető rendszert, 
hogy a munkatársak, újságírók ne férjenek hozzá 
semmihez. Mindezt állítólag anyagi okok miatt." 
 
/Forrás: HVG, 2016. október 12./ 
 

(Válogatta: B. Bné) 
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